

AWARD CITATION

Surname, name and middle name TOPCHIJ ALEKSANDER MAKSIMOVICH
 Rank GUARDS SENIOR LIEUTENANT
 Position and unit Ammunition supplies platoon commander,
 support battery, 27 Guards mortar "Dvina" Aleksander
 Nevsky order regiment.

IS RECOMMENDED FOR ORDER "RED STAR"

- | | | |
|-----|------------------------------------|---|
| 1. | Birth year | 1922 |
| 2. | Nationality | Ukrainian |
| 3. | Party membership | VKP(b) member since 1942. ID № 5341572 |
| 4. | Participation in combat | Since March 1942 on North-Western, 2 Baltic,
Leningrad fronts. |
| 5. | Wounds and contusions | None |
| 6. | In Red Army service since | June 1940 |
| 7. | Drafted by which induction station | Zaporozhie town military commissariat |
| 8. | Previous awards | Medal "For Bravery" decree №0319 by 53 Guards
Red Banner rifle division on 07.10.1943. |
| 9. | Place of birth | <i>intentionally obscured</i> |
| 10. | Home address | <i>intentionally obscured</i> |

I. Brief and specific description of the personal feat or merits

Comrade TOPCHIJ has lead his platoon in the operations for liberation of the Soviet Baltics and took part in liberation of the towns: RIGA, DVISNK, KRUSTPILS, MADONA, AUCE. In the environment of mobile warfare, often under enemy fire, TOPCHIJ's platoon delivered the ammunitions in timely fashion.

Thanks to TOPCHIJ energetic and proactive actions, the fire squadrons were always resupplied in the engagements on the Libava sector during 20-28 February 1945. The formations o the 30 rifle corps, supported by our fire, advanced 7km towards the river Vartaja.

On 26 February 1945, comrade TOPCHIJ led the supply column towards the firing positions of the 1st squadron. They came under an enemy artillery-mortar strike near Usaityukrogs (Усайтүкрос). Exhibiting courage and bravery, comrade TOPCHIJ managed to take his column safely out of the enemy fire sector.

In the engagements near PAMPALI during 17-30 March 1945, comrade TOPCHIJ's platoon managed to deliver over 6000 rockets to the firing positions, which greatly assisted to the successful fire mission conducted by the squadrons.

CONCLUSION: Guards Sr. Lieutenant TOPCHIJ always ensured reliable ammunitions delivery in any combat circumstances, which assisted in successful achemenet of the combat objectives.

Commander of 27 Guards Guards mortar
 "Dvina" Aleksander Nevsky order regiment.

27 May 1945

Guards Lt. Colonel

signature

/MALYIK/



II. Conclusion of the superiors

HE DESERVES ORDER "RED STAR"

Deputy commander for fuel supplies of 10 Guards army
Guards Colonel *signature* /KOCHETKOV/

06 June 1945

HE DESERVES ORDER "RED STAR"

Deputy commander for fuel supplies of the Leningrad front
Lt. General of artillery corps *signature* /NESTERENKO/

16 June 1945

DESERVES TO BE BESTOWED

Commander of the artillery corps of the
Leningrad front.

НАГРАДОЙ ЛИСТ.

Фамилия имя и отчество: Т О П Ч И Й АЛЕКСАНДР МАКСИМОВИЧ.

Военное звание: ГВАРДИИ СТАРШИЙ ЛЕЙТЕНАНТ.

Должность и часть: Командир взвода боепитания парковой батареи,
27 ГВАРДЕЙСКОГО МИНОМЕТНОГО ДВИНСКОГО ОРДЕНА АЛЕКСАНДРА
НЕВСКОГО ПОЛКА.

ПРЕДСТАВЛЯЕТСЯ К ОРДЕНУ " КРАСНАЯ ЗВЕЗДА ".

1. Год рождения: 1922 г.
2. Национальность: УКРАИНЕЦ.
3. Партийность: Кандидат ВКП/б/ с 1942 г. к/к №- 5341572.
4. Участие в боях: С марта 1942 года, СЗФ, 2- Прибалтийский, Ленинградский Фронт.
5. Ранения и контузии: Не имеет.
6. С какого времени в РККА: с Июня 1940 года.
7. Каким РКК призван: Запорожским РКК.
8. Чем ранее награжден: Медалью "За отвагу" приказ 53 ГКСД №- 0319 от 7.10.1943 года.
9. Место рождения:
10. Домашний адрес:

§ Краткое, конкретное изложение личного боевого подвига или заслуг §

Тов. ТОПЧИЙ, командуя взводом, за период боев по освобождению Советской Прибалтики участвовал в освобождении таких городов, как РИГА, ДРИНСК, КРУСТПИЛС, МАДОНА и АУЦЕ. В условиях маневренных боев, зачастую под огнем противника, взвод тов. ТОПЧЕГО своевременно снабжал полк боеприпасами.

В боях с 20 по 28 февраля 1945 года на Либавском направлении в результате энергичных и инициативных действий тов. ТОПЧЕГО, дивизионы в минимально короткие сроки снабжались боеприпасами. Части 30 СК, поддерживаемые огнем дивизионов, продвинулись на 7 км вперед к р. Варта.

26 февраля 1945 года тов. ТОПЧИЙ вел колонну автомашин с боеприпасами на ОП 1-го дивизиона. В районе Усайткросе колонна попала под артиллерийско-минометный огонь противника. Тов. ТОПЧИЙ, проявив мужество и отвагу, вывел колонну из-зоны огня, не потеряв ни одной машины.

В боях с 17 по 30 марта 1945 года в районе ПАНПАЛИ тов. ТОПЧИЙ своим взводом подвез более 6000 шт. боеприпасов на огневые позиции, что во многом способствовало успешному выполнению боевых задач дивизионами.

ВЫВОД: Гвардии старший лейтенант ТОПЧИЙ, в любых условиях боевой обстановки, преодолевая все трудности, своевременно снабжал полк боеприпасами, что способствовало успешному выполнению боевых задач дивизионами.

Достоин награждения орденом " КРАСНАЯ ЗВЕЗДА ".



" 24 " Мая 1945 года.

Иван (И А Л И К).

2. ЗАКЛЮЧЕНИЕ ВЫШЕСТОЯЩИХ НАЧАЛЬНИКОВ.

Достоин правительственной награды - ордена
" КРАСНАЯ ЗВЕЗДА "

Зам. Командующего артиллерией по ГМЧ 10 Гв.А.
Гвардии полковник:

/Кочетков/

" 6 " июня 1945 г.

Достоин Правительственной награды орден Красная звезда

Зам. Командующего артиллерией по ГМЧ Ленинфронта
Гв Генерал-лейтенант артиллерии

/Алексей Пестеряню/

" 16 " июня 1945 года

ДОСТОИИ НАГРАЖДЕНИЯ

Командующий Артиллерией
Ленинградского Фронта
Генерал — Артиллерии

(Одн.)

194 г.

10111